
شرایط فروش اینترنتی خودرو

معاون تجارت و خدمات وزارت صمت با بیان اینکه خودروساز در فروش اینترنتی باید قبل از دریافت 
وجه قرارداد را به مشتری ارائه کند که در غیر این صورت تخلف است، تصریح کرد: در صورت تکرار 
این تخلفات شرکت های متخلف به نهادهای نظارتی معرفی می شوند.به گزارش ایسنا، علیرضا شاه 
میرزایی در نشست خبری درباره وضعیت عرضه و توزیع لاستیک، اظهار کرد: سال گذشته در عرضه 
و توزیع برخی رینگ های لاســتیک مشکلاتی وجود داشت، اما با تصمیم معاونت تخصصی واردات 
لاستیک تسهیل شد و واردات رینگ های پرمصرف تا ۳ برابر افزایش یافت.معاون تجارت و خدمات 
وزارت صمت درباره قیمت لاستیک خودرو نیز گفت: لاستیک خودرو دارای قیمت مصوب است. تا 
چند ماه پیش قیمت ها بر اساس کیلوگرم تعیین می شد و قیمت سایز های مختلف خودرو به یک 
نسبت افزایش می یافت که این موضوع مشکلاتی را برای تولید سایز های کوچکتر ایجاد کرده بود.   
بنابراین برای حل مشکل تولید بر اساس تصمیم قائم مقام وزیر در جهت تعادل بخشی برای تولید 
رینگ های مختلف لاســتیک، نحوه قیمت گذاری تغییر کرد و در نتیجه اکنون شاهد هستیم که 
وضعیت تولید تغییر کرده و تولید لاستیک با سایزهای کوچکتر از جمله سایز ۱۳ افزایش یافته است.

این مقام مســئول در ادامه درباره ســامانه های مختلف برای ثبت نام و خرید لاستیک اظهار کرد: 
لاســتیک مشــمول کالای قاچاق است. بنابراین در خصوص ثبت در ســامانه برای خرید و فروش 
الزاماتی وجود دارد. البته مشکلاتی در سامانه وجود دارد که باید حل شود.معاون وزیر صمت درباره 
فروش خودرو نیز گفت: فروش خودرو یک اقدام صنفی اســت و خودروسازان باید ضوابط صنفی را 
در فروش خودرو حتما رعایت کنند طبق قانون فروشــنده خودرو، واحد صنفی یا خودروســاز باید 
دارای مجوز صنفی باشد. بنابراین براساس قانون اگر خودروسازی بخواهد به صورت خرده یا عمده 
خودرو بفروشد باید مجوز صنفی داشته باشد.وی افزود: بنابراین با توجه به اینکه اختیاراتی از سوی 
شــورای رقابت به وزارت صمت در خصوص خودرو داده شده، بر اساس هماهنگی وزارت صمت با 
ســازمان حمایت و معاونت صنایع خودرویی مقرر شده فروشــندگان خودرو یعنی خودروسازان و 
شــرکت ها و نمایندگی ها  ضوابط صنفی را رعایت کنند و نظارت هم افزایش یابد.شــاه میرزایی با 
بیان اینکه خودروساز در فروش اینترنتی باید قبل از دریافت وجه قرارداد را به مشتری ارائه کند و 
مشــتری به طور کامل در جریان قرارداد قرار گیرد و اگر قبل از ارائه وجه دریافت کند تخلف است، 
تصریح کرد: در صورت تکرار این تخلفات شرکت های متخلف به نهادهای نظارتی معرفی می شوند. 
باید قرارداد فروش خودرو به طور شــفاف در اختیار خریدار قرار گیرد. همچنین بر اســاس دستور 
وزیــر صمت، نظارت ها بر نحوه رعایت ضوابط فنی فروش افزایش می یابد.وی در ادامه از رتبه بندی 
واردکنندگان موبایل بر اساس ارائه خدمات پس از فروش خبر داد و گفت که این موضوع بر سهمیه 

واردات اثر خواهد داشت.

سیر نزولی صادرات فرش طی سال های اخیر/ متولی دولتی در صنعت فرش نداریم
سیر نزولی صادرات فرش طی سال های اخیر/ متولی دولتی در صنعت فرش نداریم

رئیس کمیســیون فرش اتاق ایران ضمن اشــاره به آمار صادرات فرش دستباف طی 
سال های گذشته اظهار امیدواری کرد که در دولت آینده سیاست هایی اتخاذ شود که 
علاوه بر رشد صادرات به بازارهای جهانی راه پیدا کنیم.به گزارش ایسنا، سید مرتضی 
حاجی آقا میری - رئیس کمیسیون فرش، هنر و صنایع دستی اتاق ایران - در نشست 
خبری کمیسیون فرش، هنر و صنایع دستی به مناسبت روز ملی فرش و صنایع دستی  
در اتاق بازرگانی ایران برگزار شد اظهار کرد: فرش و صنایع دستی مهم ترین نمادهای 
ملی و فرهنگی ایران هستند که ابعاد مهم و قابل توجه اقتصادی، اجتماعی و هنری 
و فرهنگی گسترده ای دارند و از حوزه هایی هستند که برای ایران مزایای زیادی دارد 
و با اتکا به ظرفیت های ناشــی از این صنایع می توانیم شرایط مناسبی را برای کشور 
فراهم کنیم.وی در ادامه اظهار کرد: حدود سه سال است که عملا مرکز ملی فرش در 
حالت تعلیق به سر می برد و با تشکیل مرکز ملی صنعت خلاق فرش نیز هیچ فعالیتی 
صورت نگرفته است. آمارهای صادراتی ما نشان دهنده تنزل ما در حوزه صادرات است. 
به ویژه پس از اعمال تحریم ها در ســال  ۱۳۹۷  این نزول سرعت بیشتری یافت و با 
شیب تندی در حال پیشروی است  که امیدواریم در دولت آینده سیاست هایی اتخاذ 
شــود که این نزول متوقف شده و بتوانیم مجددا به رشد برسیم و به بازارهای جهانی 

راه پیدا کنیم.گلایه رئیس اتحادیه تولیدکنندگان فرش از بی مهری به صنعت فرش
علانور توکلی - رئیس اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان فرش دســتباف ایران 
-  نیز در این نشست اظهار کرد: ما متاسفانه در زمینه فرش دستباف، شرایط خوبی 
نداریم. در گذشته فرش دستباف در شرایطی بود که جمعیت بسیار زیادی از آن امرار 
معاش می کردند و شغل اصلی بسیاری از مردم بود.وی افزود: طبق آمار در حال حاضر 
میزان صادرات از ۲ میلیارد و ۷۰۰ میلیون دلار  به حدود ۴۰ میلیون دلار کاهش یافته 

و بر اساس قوانینی که گذاشته شده است صادرات و اشتغال آفرینی را از بین می برد.
به گفته توکلی با از بین رفتن صنعت فرش اشــتغال از بین می رود و افرادی که در 
ایــن صنعت کار می کردند و هنرآفرینی می کردنــد وقتی می بینند کارآفرینی وجود 
ندارد که به آن ها سفارش بافت فرش دهد، سراغ کارگری و راننده اسنپی و... می روند 
در حالی که هیچکس هم تــراز آن ها نمی تواند فرش ببافد و زیبایی بیافریند و همه 
این ها ناشی از سیاست های غلط است.وی تاکید کرد: یکی از مشکلات اصلی صنعت 
فرش این است که متولی دولتی ندارد. هر ساله در شهریور ماه نمایشگاه فرشی برگزار 
می شود که مســال باز زمان آن به گونه ای مشخص شده که متاسفانه اعلام کرده اند 
هیچکس در آن شرکت نمی کند. ما جلسات متعددی برگزار کرده ایم و تاکید کردیم 
که نمایشــگاه به این صورت نمی تواند برگزار شــود ما به نتایج مطلوبی نرسیده ایم.

رئیس اتحادیه تولیدکنندگان وصادرکنندگان فرش دستباف ایران گفت: متاسفانه ما 
به جای اینکه به فکر افزایش صادرات و بازاریابی مناسب باشیم تا بتوانیم در بازار فرش 
تحرکی ایجاد کنیم و صادرات آن را افزایش دهیم باید به فکر حل کردن مشــکلاتی 
باشیم که خلق الساعه به وجود می آید و عدم پاسخگویی ها موجب می شود که شرایط 
خسته کننده باشد.فرش برای ایرانی ها تنها یک کفپوش نیست حامد چمن رخ -  نایب 
رئیــس اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان فرش دســتباف ایران - نیز در ادامه 

نشست خبری اظهار کرد: فرش برای ایرانی ها تنها یک کفپوش نیست تمام ایرانی ها 
با آن رابطه احساســی دارند چرا که وقتی یک قالیباف می بینند با ذوق به سمت آن 
می روند تا فرایند بافت را نگاه کنند، بنابراین روز ملی فرش و صنایع دســتی اهمیت 
بســیار زیادی دارد.وی افزود: در دولت دوازدهم با شروع تحریم های آمریکا با قوانینی 
از جمله بازگشت هزینه صادرات مواجه شدیم که به تبع آن تصمیم غلطی که بانک 
مرکزی گرفت هیچ سودی از صادرات نداشتیم و تنها چیزی که به دست آوردیم این 
بود که حجم صادرات بخــش خصوصی کاهش یافت.چمن رخ ادامه داد: کاملا با این 
مسئله که در بخش دولتی پول صنایع سنگین همچون صادرات نفت باید تا ریال آخر 
به کشــور و دولت برگردد موافق هستم، اما در حوزه هایی همچون کشاورزی، صنعت 
فرش و صنایع دستی که برای ما ارزش افزوده هستند صادر کنندگان فشاری تحمیل 
می کنند که موجب افت شدید صادرات می شود.وی افزود: ما به اندازه کافی در زمان 
تحریم های دولت ترامپ آســیب دیدیم و ظرف یک سال ادرات ما ۲۰۰ میلیون دلار 
افــت کرد و می توان ادعا کرد که این میزان به معنای کاهش نصف صادرات کشــور 
است. پس از آن نیز با تصمیم بانک مرکزی با افت ۱۸۰ میلیون دلاری مواجه شدیم.

نایب رئیس اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان فرش دســتباف ایران ادامه داد: 
در ابتدای دولت دوازدهم بحث انتقال مرکز ملی فرش ایجاد شد که موجب شد تنها 
متولی فرش دستباف کشور که جایگاه سازمانی خیلی خوبی را طی ۲۰ سال به دست 
آورده بود و کرسی هایی را در مجلس و کمیسیون فرهنگی و... داشت از دست دهد و 
ارتباطات خود را در دولت از دست دادیم و این در کنار تغییر قوانین به دلیل تحریم ها 

بود و نیاز بود که کسانی در بدنه دولت باشند تا از حق جامعه فرش حمایت کنند.
وی افزود: طبق آمارها رسمی دو میلیون نفر توسط مرکز ملی فرش، شناسایی شدند 
که حق آن ها ضایع شده و به آن ها ظلم شده و کسی در دولت از آن ها حمایت نکرده 
و قوانینی که با تلاش بخش خصوصی به دولت و مجلس رسیده به دلیل اینکه حامی 
دولتی نداشــته به سرانجام نرســیده و نمونه آن بحث معافیت برگشت ارز حاصل از 
صادرات فرش دســتباف در سال گذشته است که قرار شد طبق بودجه ۱۴۰۲ فرش 
دســتباف ۲۰ درصد ارزش صادراتش بازگردد و مابقی آن معاف شود.چمن رخ مطرح 
کرد: متاســفانه ابلاغ این قانون تا برج یازده طول کشــید و از ۱۵ بهمن تا پایان سال 
اجرا شد و در بودجه ۱۴۰۳ نیز مجددا حذف شد.نایب رئیس اتحادیه تولیدکنندگان 
و صادرکنندگان فرش دستباف ایران تاکید کرد: هر نفری را که در این حوزه از دست 
دهیم دولت وظیفه دارد تا برای آن فرد شغلی را ایجاد کند و هزینه سرمایه ایجاد شغل 
در صنعت با فرش قابل قیاس نیست! برای هر شغل در صنعت بالای یک میلیارد تومان 
باید در نظر گرفت ولی در صنعت فرش با صد میلیون تومان می توان یک شغل پایدار 
تا یک سال را ایجاد کرد. آن یک میلیارد را نیز باید دولت تامین کند اما تاکنون بخش 
خصوصی این هزینه را برای اشــتغال در مناطق کم برخوردار کشورتامین می کرد اما 
الان می بینیم که دوستان سرمایه گذار بخش خصوصی نیز از این حوزه خارج می شوند 
ســرمایه را از این بخش بیرون می کشند و اگر این اتفاق افتد که سرمایه های خود را 
خارج کنند، دیگر هیچ بازگشــتی در کار نخواهد بود و ما شاهد مهاجرت گسترده از 

بخش های روستایی به شهر خواهیم بود.

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی و صبح ایران

sobheqtesad@   سال بیستم    5000 تومان   شماره 5419دوشنبه 21 خرداد 1403  3 ذی الحجه 1445  10 ژوئن 2024 @sobheqtesad sobhe-qtesad

خانوادهٔ شــهید حاج قاســم سلیمانی در آســتانهٔ چهاردهمین دورهٔ انتخابات ریاست جمهوری بیانیه ای منتشــر کردند و در آن تاکید کردند که کاندیداها از 
درگیری های تنش زا و بی حاصل خودداری کنند.به گزارش ایسنا، متن کامل بیانیه به این شرح است: » بسم  الله الرحمن الرحیم . شهادت رئیس جمهور مردمی 
و خستگی ناپذیر جناب آیت الله سید ابراهیمرئیسی و همراهان گرانقدر ایشان )رحمت الله علیهم( عموم مردم ایران را داغ دار کرد. به رغم ابعاد سوگ ناک این 
حادثهٔ بزرگ، تشییع باشکوه »شهیدان پرواز اردیبهشت« به صحنهٔ »صبر، استقامت و ایستادگی« مردم ایران تبدیل شد و اکنون نیز همگی در آستانهٔ انتخاباتی 

سرنوشت ساز قرار داریم.

www.sobh-eqtesad.ir

کاندیداها از درگیری های تنش زا و بی حاصل خودداری کنند

info@sobh-eqtesad.ir

مدیرعامل سازمان صنایع کوچک اعلام کرد

۱۲ درصد واحدهای 
شهرک های صنعتی راکد 

هستند

مدیرعامل ســازمان صنایع کوچک و شــهرک های صنعتی از تدوین بسته 
حمایتــی در بخش صنعــت، معدن و تجارت خبــر داد و گفت که در حال 
حاضر ۱۲ درصد واحدهای شهرک های صنعتی راکد هستند.به گزارش ایسنا، 
فرشاد مقیمی در نشست خبری دهه تولید و تجارت اظهار کرد: با همکاری 
۱۵ دستگاه اجرایی، بسته حمایتی و تشویقی از بخش صنعت، معدن، تجارت 
و حوزه کســب و کار تدوین شده و روز دهم تیر ماه رونمایی خواهد شد.به 
گفته این مقام مسئول در حال حاضر نسبت واحدهای راکد به کل واحدها به 
کمتر از ۱۲ درصد رسیده است. این عدد پیش از این حدود ۱۷ درصد بود. بر 
این اساس از مجموع بیش از ۵۴ هزار واحد صنعتی در شهرک های صنعتی، 
۶۸۵۰ واحد راکد در شهرک های صنعتی وجود دارد.وی با بیان اینکه برنامه 
ریزی شده تا پایان سال ۱۹۰۰ واحد راکد احیا شود، گفت: همچنین ۱۵۰۰ 

واحد و طرح تحت تملک بانک ها هستند.

با حمایت از دانش بنیان ها به 
دنبال تکمیل زنجیره ارزش 
محصولات پتروشیمی هستیم

دبیر ستاد فناوری های مواد و ساخت پیشرفته معاونت علمی ریاست جمهوری 
یکی از اولویت های اصلی کشور را جلوگیری از خام فروشی مواد اولیه و تبدیل 
آنها به محصولات با ارزش افزوده بالاتر دانســت.به گزارش ایســنا، مصطفی 
میلانی با اشــاره به ظرفیت بالای کشور در تولید محصولاتی نظیر متانول، 
گفــت: علیرغم اینکه ایــران یکی از بزرگ ترین تولیدکننــدگان متانول در 
دنیاســت، اما متأسفانه ســهم قابل توجهی از این ماده به صورت خام صادر 
می شــود، در حالی که با تکمیل زنجیــره ارزش و تولید محصولات نهایی، 
می توان ارزش افزوده بســیار بالاتری کسب کرد.وی ادامه داد: ستاد مواد با 
حمایت های فنی و مالی از شــرکت های دانش بنیان و فناور به دنبال تکمیل 
زنجیره ارزش محصولات پتروشــیمی و جلوگیری از خام فروشی در کشور 
اســت و در این راستا نیازمند همکاری و مشارکت فعالان این حوزه هستیم.

دبیر ســتاد فناوری های مواد و ســاخت پیشرفته، توســعه و تجاری سازی 
فناوری های تولید محصولات پتروشیمی با ارزش افزوده بالا را از برنامه های 
محوری این ستاد برشمرد.به نقل از معاونت علمی ریاست جمهوری، وی تکیه 
بر توانمندی شــرکت های دانش بنیان و به کارگیری فناوری های پیشرفته را 
سبب تولید محصولات نهایی و میانی متنوعی از متانول دانست و گفت: این 
محصولات ارزش افزوده بسیار بالایی دارند و نیاز کشور را نیز تأمین می کنند.

به گفته میلانی، ستاد مواد علاوه بر کمک های مالی با اتصال زنجیره تأمین 
و ایجاد ارتباط میان شــرکت های فناور با صنایع پتروشیمی، زمینه توسعه 
صنایع پایین دستی و جذب سرمایه گذاری در این حوزه را فراهم خواهد کرد.

معتمدی زاده: حوزه تامین آب 
شرب و کشاورزی برنامه ریزی 

دقیق لازم دارد

نماینده مردم ســیرجان در مجلس خواســتار برنامه ریزی وزارت نیرو برای 
تامین آب شــرب و آب کشاورزی شد.به گزارش ایسنا، محمد معتمدی زاده 
در تذکری شــفاهی در جریان جلســه علنی امروز مجلس بیان کرد: رهبر 
انقلاب امسال را ســال جهش تولید با مشارکت مردم نامگذاری کرده است 
اما ما در کرمان با بحران آب مواجه هستیم. در کنار مشکلاتی که در تامین 
آب شــرب و آب کشاورزی وجود دارد با قطعی چندین ساعته برق چاه های 
کشاورزی روبه رو هستیم. وزارت نیرو برنامه خاصی در این حوزه ندارد.وی در 
ادامه اظهار کرد: ما برای جهش تولید چه کار کرده ایم؟ قطعی برق چاه های 
کشاورزی در اوج گرمای ۴۰ درجه چه پیامدهایی را به دنبال دارد؟ ما چگونه 
توقع جهش تولید را داریم؟نماینده مردم ســیرجان در مجلس تصریح کرد: 
باید برنامه ریزی دقیقی در حوزه تامین آب شــرب و آب کشــاورزی صورت 

بگیرد.

گزیده خبر

پرچمداری ایران اسلامی در حوزه پهپادی

حوزه  در  انتظارات  مهم ترین 
دولت  از  دیجیتال  اقتصاد 

آینده

آغاز قطع برق شهرک های صنعتی یک روز 
در هفته

یک کارشــناس ارشــد حوزه تحول دیجیتال بر این باور اســت که دولت چهاردهم برای توسعه 
اقتصــاد دیجیتــال باید از بخش خصوصــی حمایت کند و در قدم بعد در کنــار تجهیز رگولاتور 
به دانش هــا و چالش های روز باید به حقوق مالکیت فکری هــم توجه لازم را انجام دهد.علیرضا 
بزرگمهری در گفت و گو با ایســنا، درباره اقتصاد دیجیتال، اهمیت آن و انتظار از دولت آینده در 
ایــن زمینه اظهار کــرد: در وهله اول ما باید درک کنیم که اقتصــاد دیجیتال در یک جزیره رخ 

نمی دهد بلکه به معنای اســتفاده از شبکه های اجتماعی و ......

آخرین خبرها از اعزام حجاج به سرزمین 
وحی

از جریمه تا پاداش برای رمزارزها
پیشنهاد افزایش وام مسکن ملی به ۷۰۰ 
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شرایط بهره برداری از اعتبار مالیاتی اعلام شد
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گزیده خبر

باقری:

اگرصهیونیست ها منطقه را 
بی ثبات کنند، آنها راسر جای خود 

می نشانیم

سرپرســت وزارت خارجه با بیان اینکه رژیم صهیونیســتی در حال بی ثبات کردن 
منطقه اســت، گفت: ایران متعهد اســت از قدرت خود برای ایجاد بازدارندگی در 
برابر این رژیم در شــرایط بی ثباتی منطقه استفاده کند.به گزارش خبرگزاری مهر، 
علی باقری کنی، سرپرست وزارت امورخارجه جمهوری اسلامی ایران در گفت وگو 
با شبکه سی ان ان ترک به حمله متجاوزانه رژیم صهیونیستی به کنسولگری تهران 
در دمشق، پایتخت سوریه اشاره کرد و گفت: این حمله، ایران را مجبور کرده است 
تا به طور مؤثر و هوشــمندانه از مؤلفه های قــدرت خود برای حفظ امنیت و ثبات 
منطقه استفاده کند.وی ادامه داد: من فکر می کنم صهیونیست ها به خوبی می دانند 
که وقتی ثبات و امنیت منطقه به خطر می افتد و تلاش می کنند منطقه را بی ثبات 
کننــد، ایران به طور مؤثــر و عاقلانه از توان خود برای مهار آنها و قرار دادن آنها در 
جای خود استفاده خواهد کرد.ایران رویارویی نظامی روسیه و غرب را راه حل مشکل 
نمی داندوی در بخش دیگری از این مصاحبه درباره جنگ روســیه و اوکراین تاکید 
کرد: ایران رویارویی نظامی روســیه و غرب را راه حل مشــکل نمی داند و خواستار 
گفت وگو است.سرپرست وزارت امور خارجه ایران در پاسخ به سوالی درباره احتمال 
رویارویی نظامی روسیه و غرب در بحبوحه اوضاع اوکراین و اظهاراتی که تنش ها را 
افزایش می دهد، تصریح کرد: ما جنگ را راه حل مشکل نمی دانیم. توصیه ما به هر 

دو طرف این است که از گفت وگو در بستر سیاسی استفاده کنند.

قطعنامه سیاسی غربی ها تاثیری بر 
پیشرفت هسته ای ایران ندارد

نماینده مردم تهران در مجلس گفت: قطعنامه ضدایرانی ســه کشــور اروپایی در 
نشســت شورای حکام کاملا سیاســی و با هدف اثرگذاری بر انتخابات ایران است.

ابوالفضل ظهره وند در گفتگو با خبرنگار مهر، با اشــاره به قطعنامه ضدایرانی ســه 
کشور اروپایی در نشست شورای حکام، اظهار کرد: این قطعنامه کاملًا سیاسی است 
و غربی ها با این کار تلاش می کنند که روی فضای انتخاباتی ایران تأثیر بگذارند.وی 
توضیح داد: با توجه به اینکه انتخابات ریاســت جمهوری را در پیش داریم، غربی ها 
با چنین اقداماتی به دنبال آن هســتند که روی آن جریان و گروهی که معتقد به 
مذاکــره با غرب و امتیاز دادن به آنان هســتند، تأثیــر بگذارند.ظهره وند ادامه داد: 
واقعیت آن است که کشــورهای اروپایی عضو برجام و آمریکا به تعهدات خودشان 
عمل نکرده اند؛ حتی روســیه و چین در اثنای رأی گیری درباره این قطعنامه به این 
موضوع تاکید داشتند و توصیه کردند که بهتر است سه کشور اروپایی عضو برجام و 
آمریکا به برجام بازگردند و به تعهداتشان عمل کنند.نماینده مردم تهران در مجلس 
شــورای اسلامی تصریح کرد: جمهوری اسلامی ایران به تعهدات خودش در برجام 
عمل کرده و کشورهایی که از برجام خارج شده اند، باید به تعهدات خود عمل کنند.

ظهره وند گفت: آنان باید به صورت شــفاف بگویند که منظورشان از همکاری ایران 
با آژانس بین المللی انرژی اتمی چیست. همین همکاری ها بود که تبدیل به برجام 
شد و برجام هم برای ما فقط خسارت محض بود؛ یعنی ما ظرفیت های ملی خود را 
از دست دادیم و متوقف شدیم و غربی ها کوچک ترین قدمی برای آنچه تعهد کرده 
بودند یعنی لغو تحریم ها انجام ندادند.وی تاکید کرد: پوتین، رئیس جمهور روسیه 
نیز چند روز پیش در سخنرانی سه ساعته خود در کازان روسیه از فعالیت های ایران 
دفاع کرد و گفت دولت اوباما تعهدی را امضا کرد و دولت بعدی یعنی ترامپ، همان 
تعهد را کنار گذاشت. پوتین تاکید کرد که آنان باید در نوع رفتارشان در قبال ایران 
تجدیدنظر کنند.نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: به هر 
صورت این اقدامات غربی ها هیچ تأثیری در پیشرفت ایران در عرصه هسته ای ندارد. 
جمهوری اســلامی ایران مسیر خودش را انتخاب کرده و با وجود تحریم و مسدود 
بودن دسترسی هایش به بازارهای جهانی، کارهای خودش را به خوبی انجام و نشان 

داده است که تحریم ها هیچ اثری بر پیشرفت ایران ندارد.

پرچمداری ایران اسلامی در حوزه پهپادی

جمهوری اســلامی ایران در نشست فوق العاده دی ۸ شورای وزیران خارجه در مورد وضعیت 
غزه ۹ پیشنهاد عملی را ارائه کرد.به گزارش خبرنگار مهر، نشست D۸ یا همان سازمان همکاری 
اقتصادی هشــت کشــور در حال توسعه، روز گذشــته با هدف موضع گیری واحد علیه رژیم 
صهیونیستی در اســتانبول برگزار شد.»علی باقری« سرپرســت وزارت امور خارجه در راس 
هیاتی در این نشست شرکت کرد.در این نشست فوق العاده که در آن وزیران و هیأت بلندپایه 
کشورهای عضو »دی -۸« حضور داشتند، درباره کمک های بشردوستانه و سایر ملزومات برای 
کاهش سختی ها و رنج های کنونی مردم فلسطین گفت و گو هایی انجام شد.باقری در نشست 
فوق العاده شورای وزیران امور خارجه سازمان همکاری اقتصادی هشت کشور در حال توسعه 
)دی -۸( در خصوص وضعیت غزه ســخنرانی کرد و ۹ پیشــنهادات عملی جمهوری اسلامی 

ایران را در اینباره مطرح کرد.
۱- ایجاد برنامه حمایتی دی ۸ در خصوص فلســطین، مشــارکت جمعی و کمک به نیازهای 

توسعه و بازسازی فلسطین۲- تشکیل گروه تماس دی ۸ برای پایان دادن به جنگ علیه غزه 
و ارسال کمک های بشردوستانه بین المللی     ۳- شناسایی ارتش اشغالگر رژیم صهیونیستی 
و نیروهای امنیتی آن به عنوان ســازمان های تروریســتی ۴- حمایــت دی ۸ از گفتگو های 
فراگیر فلسطینی با مشارکت همه گروه های فلسطینی و برگزاری انتخابات پس از پایان جنگ 
۵- ایجاد کمیته حقوقی مشــترک دی ۸ به منظور حمایت از فلسطین در کارزارهای حقوقی 
بین المللی در دیوان بین المللی دادگســتری و دیوان بین المللی کیفری و... ۶- حمایت دی 
۸ از کنوانسیون کنفرانس بین المللی بازسازی غزه و ایجاد صندوق اسلامی ۷- قطع و تعلیق 
کلیه روابط سیاســی، اقتصادی و تجاری با رژیم صهیونیســتی ۸- حمایت دی ۸ از شناسایی 
رژیم اسرائیل به عنوان آپارتاید، تلاش های مشترک دی ۸ برای احیای قطع نامه ۳۳۷۹ مجمع 
عمومی ســازمان ملل متحد ۹- درخواست دی ۸ برای تعلیق عضویت رژیم صهیونیستی در 
ســازمان ها و رویدادهای بین المللی از جمله المپیک پاریس همچنین سرپرست وزارت امور 

خارجه در حاشــیه برگزاری این نشســت با وزیران خارجه اندونزی، ترکیه، پاکستان دیدار و 
گفت وگوهایی انجام داد. گفتنی اســت، ســازمان دی هشت در سال ۱۳۷۶ با عضویت هشت 
کشور اسلامی در حال توسعه شامل ایران، ترکیه، پاکستان، بنگلادش، مالزی، اندونزی، مصر و 
نیجریه تشکیل شد. ئگروه دی ۸ که متشکل از کشورهای مهم اسلامی در حال توسعه است، به 
طور کلی، در برگیرنده ۱.۲ میلیارد نفر از جمعیت جهان است که میزان تولید ناخالص داخلی 
آن ۴.۸ تریلیون دلار اســت. دی ۸ با این ویژگی ها سازمانی تلقی می شود که نقش تلاش های 
دیپلماتیک سازمان های همکاری اسلامی، اتحادیه عرب و همکاری شانگهای در زمینه غزه را 
پررنگ تر ساخته و تأثیر آن را افزایش می دهد.گروه دی -۸ که در همان شهر استانبول تأسیس 
شــده، شامل هشت کشور اســلامی ایران، ترکیه، مصر، نیجریه، پاکستان، اندونزی، مالزی و 
بنگلادش می شــود و شورای وزیران متشکل از وزیران امور خارجه کشورهای عضو نیز مرجع 

اصلی تصمیم گیری و بررسی مسائل مربوط به گروه می باشد.

فرمانده نیروی هوایی ارتش گفت: نیروی هوایی ارتش، در کنار سایر نیروهای مسلح، توانسته پهپادهای 
مختلف با بردهای گوناگون تولید کند و بسیاری از کشورها خواهان خرید پهپادهای ایرانی هستند.به 
گزارش ایسنا، امیر سرتیپ خلبان حمید واحدی با حضور در پایگاه شهید یاسینی و بازدید از بخش های 
مختلف این یگان در جمع کارکنان گردان پهپادی پایگاه شکاری شهید یاسینی، گفت: کشور ما دارای 
یک موقعیت ممتاز و راهبردی است که در طول تاریخ همواره با تهدیدهای زیادی روبه رو بوده است. 
نیروی هوایی ارتش به لحاظ تجهیزات و انسجام درونی به پیشرفت های بسیار خوبی رسیده است، شما 
جوانان انقلابی باید با تلاش و کوشــش توانایی خود را در زمینه نظامی به شــدت تقویت کنید.وی با 
تاکید بر این که »ایران اسلامی در حوزه پهپادی پرچمدار است«، خاطرنشان کرد: نیروی هوایی ارتش 
در کنار سایر نیروهای مسلح تاکنون توانسته پهپادهای مختلف با بردهای گوناگون تولید کند و بسیاری 
از کشورها خواهان خرید پهپادهای ایرانی هستند.وی گفت: دوران جوانی ضمن این که فرصت بزرگی 
برای فرد و جامعه است، نعمتی بزرگ اما در معرض تهدید است که مراقبت از این نعمت ارزشمند بسیار 
ضروری است. نیروی جوان مستعد، هم به جامعه و هم در ادامه به تمدنسازی کشور و نظام جمهوری 
اسلامی ایران کمک خواهد کرد. حضور گسترده جوانان در صحنه های مختلف و ادوار مختلف انقلاب، 
گویای علاقه آن ها به کشــور عزیزمان است و شــما فرزندان ایران با امید و ایمان به آینده و به فضل 
خداونــد، با نقش آفرینی در انتخابات پیش رو، اقتدار خود را به رخ جهانیان خواهید کشــید.فرمانده 
نیروی هوایی ارتش در حاشــیه بازدید از پایگاه شهیدیاسینی بوشهر، با امیر سرتیپ دوم رضا کلهری 
فرمانده پدافند هوایی شهید عبدالرضا بوشهریان دیدار کرد و دراین دیدار، گفت: پدافند هوایی ارتش در 
هر عرصه ای موثر و تعیین کننده بوده و سرافرازانه از عهده ماموریت های محوله برآمده است. بی شک 
تعامل و همکاری های ارزشمند نیروهای مسلح، موجب ارتقاء توان رزم و سدی در مقابل نفوذ دشمن 

خواهد بود و طی سالیان، این همکاری به صورت گسترده وجود داشته است.

سرپرست ریاست جمهوری با برشمردن برخی ابعاد شخصیتی رئیس جمهور شهید، شوق خدمت به مردم را برجسته ترین خصوصیت وی دانست 
و گفت: حضور حماسی و معنادار مردم در تشییع پیکر شهید آیت الله رئیسی سطح محبوبیت او را در میان آحاد مردم به تصویر کشید و نشان داد 
که در نزد مردم هیچ عمل صالحی بالاتر از خدمت و تبعیت از رهبری عظیم الشأن انقلاب اسلامی نیست.به گزارش ایسنا، محمد مخبر شامگاه 
شنبه با حضور در منزل شهید رئیسی، ضمن ابراز همدردی مجدد با خانواده ایشان، با برشمردن برخی ویژگی ها و ابعاد شخصیتی رئیس جمهور 
شهید، شوق خدمت به مردم را مهمترین و برجسته ترین خصوصیت وی دانست و گفت: حضور حماسی و معنادار مردم در تشییع پیکر شهید 
آیت الله رئیسی سطح محبوبیت و مقبولیت او را در میان آحاد مردم به تصویر کشید و نشان داد که در نزد مردم هیچ عمل صالحی بالاتر از خدمت 
و تبعیت از رهبری عظیم الشأن انقلاب اسلامی نیست.سرپرست ریاست جمهوری با بیان اینکه شهید رئیسی برای خدمت به مردم و گره گشایی 
از مشــکلات کشور شب از روز نمی شــناخت، افزود: قرار و آرام او وقتی بود که برای رسیدگی به مطالبات مردم در میان آنان حضور داشت و یا 
شاهد به ثمر نشستن طرح ها و پروژه هایی بود که برای آرامش و رفاه مردم اجرا شده بودند.مخبر یکی دیگر از ویژگی های برجسته شهید رئیسی 
را عدالت خواهی ایشان عنوان و اظهار کرد: شهید رئیسی تاکید داشت که از نزدیک مشکلات را شناسایی کرده و به شکل میدانی برای حل آنها 
اقدام کند و در همین راستا سفرهای پرشماری به نقاط مختلف کشور داشت و البته اولویت وی سفر به استان های کم برخوردارتر بود، اما با این 

وجود تمرکز بر مسائل کلان کشور هیچگاه ایشان را از رسیدگی به مسائل و مشکلات جزئی و موردی مردم غافل نکرد.

صندوق رفاه دانشــجویان مبلغ ۴۶۰ میلیارد تومان منابع خود را نزد ۶ بانک سپرده گذاری کرده بود که با پیگیری های 
دیوان محاســبات کشــور این مبلغ به حساب صندوق، نزد بانک مرکزی منتقل شد.به گزارش خبرگزاری مهر، در تداوم 
رسیدگی های این نهاد نظارتی بر جریان منابع مالی خرد و کلان دستگاه ها این بار صندوق رفاه دانشجویان وزارت علوم 
مــورد پالایش قرار گرفت.صندوق مذکور مبلغ ۴۶۰ میلیارد تومان از منابع خود را نزد بانک های تجارت، گردشــگری، 
پاســارگاد، آینده، ملت و توســعه تعاون سپرده گذاری کرده بود که با پیگیری های دیوان محاسبات، این مبلغ به منظور 

پرداخت تسهیلات دانشجویی منطبق بر تصمیمات نمایندگان مجلس به حساب صندوق، نزد بانک مرکزی منتقل شد.

وزیر نیرو گفت 
توسعه  با  که 
احداث  و 
نیروگاه ها و مدیریت مصرف، ناترازی را رفع می کنیم.به گزارش ایسنا، علی اکبر محرابیان در جلسه علنی امروز مجلس شورای اسلامی در 
بخش دوم توضیحات خود درباره اقدامات وزارت نیرو برای مدیریت مصرف انرژی اظهار کرد: رفع ناترازی امری است که در دستور کار 
دولت سیزدهم است این موضوع را در چارچوب برنامه هفتم توسعه و قانون مانع زدایی دنبال می کنیم.وی ادامه داد: رفع ناترازی با احداث 
نیروگاه ها و افزایش ظرفیت شبکه ها رخ می دهد که احتیاج به اعتبارات و سرمایه گذاری دارد البته برای ساخت نیروگاه و بهره برداری از آن 
به زمان کافی نیاز داریم.وزیر نیرو اظهار کرد: از ابتدای دولت تاکنون بیش از ۹۰۰۰ مگاوات به ظرفیت نیروگاهی اضافه شده و به بیش از 
۲۲ هزار مگاوات نیروگاه در جریان ساخت داریم با ادامه این روند با مدیریت مصرف، ناترازی را رفع می کنیم که نتیجه آن کمک به حل 
مشکلات کشور برای رشد اقتصاد و تولید کشور است.وی با بیان اینکه برای تابستان سال جاری ۱۸۰ اقدام در دستور کار قرار دارد، گفت: 
ان شاءالله با مدیریت و بهینه سازی مصرف به این سمت حرکت می کنیم.محرابیان با اشاره به قانون برنامه هفتم و قانون مانع زدایی برای 

افزایش ظرفیت نیروگاهی و صرفه جویی در مصرف و ارتقا راندمان نیروگاه ها گفت: ظرفیت نیروگاه ها باید از ۹۳ هزار مگاوات به ۱۲۳ هزار مگاوات برسد که این احتیاج به ساخت نیروگاه توسط 
بخش خصوصی دارد همچنین باید برای این کار از صندوق توسعه ملی برداشت شود که به حمایت مجلس نیاز داریم تا بتوانیم ناترازی را رفع کنیم.

با پیگیری دیوان محاسبات انجام شد؛

انتقال سپرده های صندوق رفاه دانشجویان به 
بانک مرکزی

محرابیان: رفع ناترازی انرژی در دستور کار دولت 
است

۹ پیشنهاد عملی ایران در نشست فوق العاده »دی ۸«

مخبر در دیدار با خانواده رئیس جمهور فقید:

شهید رئیسی برای گره گشایی از مشکلات کشور شب از روز نمی شناخت
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گزیده خبر پیشنهاد افزایش وام مسکن ملی به ۷۰۰ میلیون تومان
رئیس هیات عامل صندوق ملی مســکن با بیان اینکه پیشنهاد 
افزایش وام طرح نهضت ملی مســکن به ۷۰۰ میلیون تومان را 
به شورای پول و اعتبار ارائه کرده ایم، گفت: واحدهای آغاز شده 
طرح نهضت ملی مسکن از ۲.۶ میلیون واحد عبور کرد و بیش 
از ۴۰۰ هزار میلیارد تومان به این طرح اختصاص یافته اســت.

به گزارش ایسنا، محمدرضا مهدیار اسماعیلی در نشست خبری 
اظهار کرد: رقم آغاز پروژه های نهضت ملی مسکن از ۲ میلیون 
و ۶۰۳ هزار واحد عبور کرده اســت. منابع جذب شــده نیز به 
بیش از ۴۰۰ هزار میلیارد تومان رسیده است.وی افزود: از این 
عدد ۳۷۱ هزار میلیارد تومان آورده مردمی اســت که می تواند 
حجم قابل توجهی از اشــتغال و عملیــات عمرانی را رقم بزند. 
مســکن علاوه بر مشاغل مستقیم، مشاغل جانبی را نیز حمایت 
مــی کند. از ۳۷۱ هزار میلیارد تومان ۲۳۴ هزار میلیارد تومان 
مســتقیما توسط مردم و مابقی از طریق تسهیلات بانکی تامین 
شده اســت.معرفی ۲ میلیون و ۱۸۴ هزار نفر برای دریافت وام 
مســکن رئیس صندوق ملی مسکن درباره تعداد نفرات معرفی 
شده به بانک ها برای دریافت تسهیلات مسکن گفت: تا امروز ۲ 
میلیون و ۱۸۴ هــزار نفر برای انعقاد قرارداد به بانک ها معرفی 
شــدند. از این رقم ۷۸۴ هزار نفر منجر به انعقاد قرارداد  شده 
اســت. ۹۵۹ هزار نفر در صف انعقاد قرارداد هستند. ۴۴۱ هزار 
نفر دچار نقص مدرک بودند که باید مجددا درخواســت خود را 
بــه جریان بیندازند. از ایــن اعداد حدود ۷۴ هزار و ۶۵۸ واحد 
بابت جوانی معرفی شــدند. تعداد ۲۷ هــزار واحد به ایثارگران 
اختصاص یافته است. مسکن روستایی ۲۹ هزار و ۷۴۲ واحد و 
قشر محرومین نیز ۳۳ هزار و ۸۶۳ واحد بوده است. در مجموع 
در بخش دهک های کم درآمد ۶۹ هزار و ۲۳۲ واحد آغاز شده 
است.اسماعیلی تصریح کرد: پرداخت وام دهکهای یک تا چهار 
آغاز شــده است. کســانی که در اســتانها در نهادهای مخلتف 
هستند به سازمان بهزیســتی و کمیته امداد مراجعه کنند که 
می توانند از تســهیلات ۴۰۰ میلیون تومان در شــهرها و ۳۰۰ 
میلیون تومان در روستاها با سود ۲ درصد استفاده کنند.وی با 
اشــاره پرداخت دو میلیارد دلار از سوی صندوق توسعه ملی به 
پروژه های مسکونی گفت: با تاکید رهبر معظم انقلاب از منابع 
نفتی مقرر شــد دو میلیارد دلار از ایــن رقم در اختیار نهضت 
ملی مســکن قرار گیرد. در حال حاضر بخش اول این منابع به 
ارزش ۱۰ هــزار و ۱۹۵ میلیــارد ریال به نهضت ملی مســکن 
اختصاص یافته اســت. رقم ریالی این عــدد بالغ بر ۱۰۰ هزار 
میلیارد تومان می شود.توزیع میلگرد دولتی از پایان اردیبهشت 
به پروژه های مســکونی رییس هیات عامل صندوق ملی مسکن 
خاطرنشــان کرد: سال گذشــته بزرگترین خرید فولادی تاریخ 
فولاد برای طرح نهضت ملی مســکن بــه مبلغ ۲۰۰۰ میلیارد 
تومــان اختصاص یافت. از ۳۱ اردیبهشــت عملیات توزیع این 
میلگردها آغاز شــد. بنیاد مســکن ۶۹ هزار تن اعلام نیاز کرده 

و تقاضا به طور کلی بیش از ۹۹ هزار تن واصل شــده که فراتر 
از توان صندوق ملی اســت. وی با بیان اینکه درخصوص فولاد 
یک خبر خوب داریم برای شــرکتهای دانش بنیان داریم گفت: 
شــرکتهای دانش بنیان که مبتنی بر فناوری های نوین فعالیت 
می کنند از این تشــویق برخوردار می شــوند کــه پس از تایید 
فناوری آنها می توانند از فولاد با نرخی که در اختیار پروژه های 
نهضت ملی مســکن قرار می گیرد بهره مند شــوند تاانشاءالله 
هزینه های ســاخت کاهش پیدا کند.به گفته اسماعیلی، مطابق 
برنامه هفتم توســعه با تلاشــهای بی وقفه رییس جمهور شهید 
۲ درصد از زمین های کشــور در اختیار طرحهای شــهری قرار 
گرفت. در این برنامــه حداقل ۲۴۰ هزار هکتار به طرح نهضت 
ملی مسکن اختصاص می یابد که این مساحت می تواند افزایش 
پیدا کند. رییس صندوق ملی مسکن در پاسخ به سوالی درباره 
همکاری کشورهای خارجی در اجرای طرح نهضت ملی مسکن 
گفت: در شهرهای ســاحلی مکران ۲۷ نقطه ساحلی شناسایی 
شــده که سه شــهر از جمله خلیج فارس، علوی و تیس نامزد 
دریافت ســرمایه گذاری خارجی شــده اند. تعدادی شرکتهای 
خارجــی و همچنین شــرکتهای ایرانــی در تــراز بین المللی 
تامین مالی ساخت شــهر را بر عهده می گیرند. در یکی از این 
شهرها بانک مســکن نیز ورود کرده است. وی بیان کرد: برای 

جلوگیری از تورم در پایان ســال گذشته آسانسور بخش قابل 
توجهی از پروژه های نهضت ملی مســکن خریداری شده است.

پیشنهاد افزایش وام نهضت ملی مسکن به ۷۰۰ میلیون تومان 
اســماعیلی درباره برنامه کاهش رقم اقســاط تســهیلات طرح 
نهضت ملی مســکن گفت: به نظر مــن متقاضیان طرح نهضت 
ملی مســکن نیازمند این هستند که مبلغ کل وام آنها افزایش 
یابد؛ زیرا متاســفانه با تورم در کشور مواجهیم. به جای آنکه در 
دور بعدی با بانک برای کاهش رقم اقســاط مذاکره کنیم باید 
تلاش کنیم که مبلــغ وام از ۵۵۰ میلیون تومان فعلی افزایش 
یابد. امیدواریم این رقم را ۷۰۰ میلیون تومان برسانیم. صندوق 
ملی مســکن این پیشنهاد را به شورای پول و اعتبار ارایه کرده 
و در این زمینه باید شورای عالی مسکن تصمیم گیری کند.وی 
با اشــاره به امتناع برخی بانکها از پرداخت تســهیلات نهضت 
ملی مســکن بیان کرد: بانکهای ســامان، ســرمایه، خاورمیانه 
و دی عملکردشــان در طرح نهضت ملی مســکن تقریبا صفر 
بوده اســت. در حالی که این بانکها در ســال گذشته رقم قابل 
توجهی تســهیلات پرداخت کرده اند. مثــلا یکی از بانکها بیش 
از ۶۰۰ هزار میلیارد تومان تســهیلات داده که باید ۲۰ درصد 
آن معــادل ۱۲۰ هزار میلیارد تومان در اختیار بخش مســکن 
قرار مــی داد که این اقدام صورت نگرفت. ســاخت ۲۷۷ هزار 

مســکن در بافتهای فرســوده رییس صندوق ملی مســکن با 
اشــاره به بازآفرینی شــهری در قالب طرح نهضت ملی مسکن 
گفت:  از ۲.۶ میلیون واحد نهضت ملی مسکن ۲۷۷ هزار واحد 
در بافتهای فرســوده آغاز شده اســت. برای احیای بازآفرینی 
شــهری، صندوق ملی مسکن این آمادگی را دارد که پروژه های 
انبوه ســازان که در بافت ساخته می شود، این واحدها را از آنها 
خریداری کند. با ســرمایه گذار و مالک وارد مشارکت سه جانبه 
می شــویم. اگر در پایان پروژه فرد، واحد را نخواســت ما آن را 
برمی داریــم و در اختیار متقاضیان طرح نهضت ملی مســکن 
قرار می دهیم.اســماعیلی، منابع در اختیــار طرح نهضت ملی 
مســکن را حدود ۱۳ هــزار میلیارد تومان دانســت و گفت: از 
محل منابع مســتقیم صندوق تا کنون ۱۶ هزار میلیارد تومان 
هزینه کرده ایم. ۵۱۰۰ میلیارد تومان هزینه ســاخت فضاهای 
روبنایی، ۳۹۰۰ میلیارد تومان صرف انتقال زیرســاخت پروژه 
های آب و برق، حدود ۲۰۰۰ میلیارد تومان صرف آماده سازی 
پروژه های مســکن مهر، ۲۰۰۰ میلیــارد تومان در قالب خرید 
فولاد هزینه شــده و مابقی ارقامی بوده که در قالب تسهیلات و 
ارقام مختلف در طرح نهضت ملی مســکن خرج شده که جمع 

آن به ۱۶ هزار میلیارد تومان می رسد.

از جریمه تا پاداش برای رمزارزها

پیک مصرف برق امســال حامل جریمه های سنگین برای رمزارزهای غیرمجاز و اعطای مزایایی 
برای فعالان مجاز این حوزه است.به گزارش ایسنا، در صورت کشف دستگاه های غیرمجاز استخراج 
رمز ارز، صاحبان دستگاه ها از زمانی که مشخص شود به صورت غیرمجاز از برق استفاده کرده اند، 
تا یکصد برابر تعرفه های برق مشمول جریمه شوند و براساس قوانین جدید ماینرهای کشف شده، 
امحا خواهد شد.تاکنون بیش از ۸۰۰۰ مرکز غیرمجاز شناسایی و از این مراکز بیش از ۳۰۰ هزار 
دستگاه ماینر گردآوری و تحویل مراکز قضایی شده است. آنطور که برآورد شده برای تامین برق 
این دســتگاه های غیرمجاز باید نیروگاهی به بزرگی ۱۱۰۰ مگاوات احداث شود که عدد بالایی 
اســت.یکی از سیاست های صنعت برق برای مقابله با بخش اهدا پاداش در ازای معرفی رمزارزها 
است که از آن به عنوان حق کشف یاد می شود. درواقع  پاداش معرفی مراکز استخراج غیرمجاز در 
دو مرحله پرداخت می شود و اشخاص حقیقی یا حقوقی می توانند نسبت به اعلام موارد مشکوک 
در سایت توانیر به آدرس www.tavanir.org.ir  و در بخش ثبت گزارش رمزارز غیر مجاز اقدام کنند.

مرحله نخست پاداش ها شامل اعطای یک میلیون تومان به ازای معرفی هر دستگاه ماینر غیرمجاز 
است که تا سقف ۲۵ میلیون تومان بابت معرفی مراکز غیرمجاز خصوصی و تا سقف ۵۰ میلیون 
تومان برای معرفی ماینرهای غیرمجاز در مراکز دولتی و غیردولتی که از بودجه عمومی استفاده 
می کنند، در نظر گرفته شــده و طی ۱۵ روز کاری به عامل شناسایی کننده پرداخت می شود.

محاسبه بخش دوم پاداش ها متناسب با مدت و میزان استفاده غیرمجاز از انرژی برق در مراکز غیر 
مجاز رمز ارز است که بیش از یک سوم این بخش از پاداش ها طی مدت ۴۰ روز به عامل شناسایی 
کننده و الباقی به مجریان و ضابطان قضایی ذی ربط پرداخت می شــود.پیش از ابلاغ ویرایش 
جدید، سقف پاداش بابت معرفی مراکز غیر مجاز رمز ارز ۱۰ میلیون تومان بود که فقط بر اساس 
مدت زمان و میزان انرژی مصرفی غیر مجاز محاسبه و پرداخت می شد و پاداش ها با ضریب ۱.۵ 
درصد بهای هر کیلووات ساعت برق مصرفی محاسبه می شد که هم اکنون این ضریب به ۳ درصد 
افزایش یافته و علاوه بر پاداش مربوط به تعداد ماینرهای کشف شده، پرداخت می شود.اما عکس 
این موضوع دولت مشوق هایی را برای ماینرهای مجاز درنظر گرفته که از طریق آن این دسته از 
افراد می توانند نســبت به خرید برق از تابلوی ســبز بورس انرژی اقدام کنند و در این صورت در 
هیچ فصلی مشمول محدویت نمی شوند.درواقع این مزارع می توانند آزادانه نسبت به فعالیت خود 
اقدام کرده و در صورت استفاده از رمزارز حاصل از استخراج برای واردات سایر کالاها و خدمات از 
مشوق های قانونی نیز برخوردار خواهند شد. همچنین در صورت تأمین برق از تابلوی سبز بورس 
انرژی، جریان برق آنها حتی در فصول گرم و ســرد سال قطع نمی شود. شرکت توانیر از سرمایه 
گذاری هــای قانونی در این حوزه حمایت کرده و آمادگی دارد تا برق مورد نیاز مراکز اســتخراج 
رمز ارز مجاز را با تعرفه های مصوب تامین کند.بر اساس دستورالعمل های موجود سرمایه گذاران 
می توانند با ســرمایه گذاری در انرژی های تجدیدپذیر در حوزه تولید رمز ارز فعالیت کنند و این 
مساله می تواند به سود رمزارزهای مجاز باشد. این در حالی است که استخراج رمزارز غیرمجاز با 
استفاده از تعرفه های برق یارانه ای اعم از تعرفه برق خانگی، صنعتی، کشاورزی و تجاری در ایام 
اوج مصرف باعث افزایش احتمال خاموشی صنایع افت شاخص های کیفی برق و احتمال سوختن 

لوازم الکتریکی همسایگان می شود.

آخرین خبرها از اعزام حجاج به 
سرزمین وحی

طبق اعلام شــرکت فرودگاه ها، تا کنون حدود ۸۱ هزار زائر از فرودگاه های کشــور به سرزمین 
وحی اعزام شده اند.به گزارش ایسنا، محمدحسین آجیلیان - مشاور مدیرعامل در امور اجرایی و 
مسئول عملیات حج شرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایران- به تشریح آخرین وضعیت عملیات 
حج تمتع ۱۴۰۳ در فرودگاه های کشــور پرداخت و گفت: در روز ۱۸ خردادماه در مجموع هفت 
پرواز با ۱۷۳۲ زائر از فرودگاه های ارومیه و گرگان به فرودگاه جده اعزام شده اند.وی افزود: از تاریخ 
۲۴ اردیبهشــت تا ۱۸ خرداد ۱۴۰۳ در مجموع ۵۵ هزار و ۳۴۱ زائر با ۲۳۲ پرواز از ۱۸ فرودگاه 
تحت مالکیت شرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی کشور به فرودگاه های مدینه و جده اعزام شده اند.

آجیلیان در ادامه بیان کرد: در حال حاضر اعزام زائران فقط از فرودگاه های گرگان و ارومیه ادامه 
دارد که هفت پرواز از فرودگاه گرگان و پنج پرواز از فرودگاه ارومیه باقی مانده است و سر انجام 
در تاریخ ۲۱ خرداد ماه عملیات رفت اعزام زائران خاتمه می یابد.جواد صالحی - مدیرکل ارتباطات 
و امور بین الملل شهر فرودگاهی امام خمینی)ره( نیز در گفت وگو با ایسنا، آخرین وضعیت اعزام 
حجاج را از این شــهر فرودگاهی اعلام کرد و گفت: از ۲۳ اردیبهشــت تا ۸ صبح ۲۰ خردادماه 
۱۲۳ پرواز انجام شده که ۲۶هزار و ۲۱۹ زائر به سرزمین وحی اعزام شده اند و این فرآیند تا ۲۲ 
خردادماه ادامه دارد.وی افزود: در مجموع حدود ۳۲ هزار زائر از ۱۱ استان کشور از ترمینال سلام 
شــهر فرودگاهی امام خمینی)ره( به دو مقصد مدینه و مکه اعزام می شوند.صالحی تصریح کرد: 
بازگشــت حجاج به کشــور از دوم تیرماه آغاز می شود.مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهر 
فرودگاهی امام خمینی)ره( اضافه کرد: در عملیات حج تمتع ۱۴۰۳ زائران ۱۱  اســتان کشور از 
جمله تهران، البرز، قم، سمنان، قزوین، مرکزی، گیلان، ایلام، کرمانشاه، لرستان و کاشان با ۱۳۲ 

پرواز از ترمینال سلام به دو مقصد مدینه و جده  اعزام شدند.

یک کارشناس ارشد حوزه تحول دیجیتال بر این باور است که دولت چهاردهم 
برای توســعه اقتصــاد دیجیتال باید از بخش خصوصــی حمایت کند و در قدم 
بعــد در کنار تجهیــز رگولاتور به دانش هــا و چالش های روز بایــد به حقوق 
مالکیت فکــری هم توجه لازم را انجام دهد.علیرضــا بزرگمهری در گفت و گو 
با ایســنا، درباره اقتصاد دیجیتال، اهمیــت آن و انتظار از دولت آینده در این 
زمینــه اظهار کرد: در وهله اول ما باید درک کنیم که اقتصاد دیجیتال در یک 
جزیره رخ نمی دهد بلکه به معنای اســتفاده از شبکه های اجتماعی و ارتباطات 
پهنای باند بلند تا سراســر دنیا اســت.وی با طرح ایــن موضوع که برای تحقق 
اقتصاد دیجیتال باید دیتای انتقال مالی دیجیتال بین ایران و ســایر کشــورها 
برقرار باشــد، معتقد اســت که بعد پهنای باند، اینترنت و حمایت از شبکه های 
اجتماعــی در این جریان مهم اســت.حمایت از بخش خصوصی لازمه توســعه 
اقتصاد دیجیتال این کارشــناس با اشاره به موضوع فیلترینگ و هزینه های آن 
تصریح کرد: در همین رابطه موضوع اینترنت و ســرعت دسترســی به آن باید 
بهبود یابد چراکه همه دنیا به ســوی نســل پنجم اینترنت در حرکت است اما 
وضعیت و کیفیت اینترنت در کشــور ما هم بایــد بهبود پیدا کند.  بزرگمهری 
در ادامــه صحبت هایش تأکید کرد: نکته بعدی که نیاز اســت در دولت بعدی 

به آن توجه شــود ایجــاد و حمایت از پلتفرم هایی اســت که در آن کســب و 
کارهای کوچک قابلیت حرکت و رشــد دارند؛ درواقع پلتفرم ها و قوانینی که از 
شــرکت های دانش بنیان حمایتگر اســت. ضمن اینکه باید برای ایجاد و توسعه 
اقتصــاد دیجیتال از بخش خصوصی هم حمایت و به آن توجه شــود.     توجه 
بــه حقوق مالکی فکری در دولت آینده وی دربــاره قوانین و مقرراتی که بهتر 
است در این حوزه و در دولت چهاردهم به آن توجه شود، تصریح کرد: در قدم 
اول بایــد به حقوق مالکیت فکری توجه شــود چراکه در این زمینه ضعف هایی 
داریم و لازم اســت به این موضــوع با نگاه دیجیتال پرداخته شــود. همچنین 
در بخش رگولاتوری هم باید خود را بــه دانش و چالش های روز تجهیز کنیم. 
درحــال حاضر مــا در حوزه هایی ماننــد فین تک ها، تســهیلات و موارد دیگر 
چالش های بدیهی داریم درحالی که بســیاری از کشورها از این چالش ها عبور 
کرده اند، علت آن هم همان مشــارکت ناچیز بخش خصوصی اســت.بزرگمهری 
به پیام رســان های داخلی هم اشــاره کرده و براین باور اســت که دولت آینده 
بهتریــن اقدام و حمایتــی که می تواند درباره آن ها انجام دهد، این اســت که 
قانون گذار پیام رسان ها را اجبار کند از earn to earn security  برخوردار شوند 

چراکه مهم ترین مبنای اعتماد به آن ها اســت.

آغاز قطع برق شهرک های صنعتی یک 
روز در هفته

عضو هیئت مدیره خانه صنعت، معدن و تجارت از آغاز قطعی برق در شــهرک های صنعتی از هفته 
گذشته خبر داد و گفت با توجه به برنامه ریزی های صورت گرفته قطعی ها یک روز در هفته خواهد 
بود.آرمــان خالقی در گفت وگو با ایســنا، با بیان اینکه قطعی برق به صورت یــک روز در هفته در 
شهرک های صنعتی شروع شده، اظهار کرد: از هفته گذشته قطعی برق در شهرک های صنعتی آغاز 
شده است. وی با بیان اینکه در سال گذشته قطعی برق به دو روز در هفته هم می رسید، اما امسال 
برنامه ریزی قطع یک روز در هفته برق اســت، گفت: بیشــترین مصرف برق در بخش خانگی است. 
بنابرایــن به یک برنامه صرفه جویی و مدیریت انــرژی در حوزه خانگی نیاز داریم. اتخاذ تدابیری که 
صنایع را با مشکل مواجه نکرددر همین زمینه مصطفی رجبی مشهدی - مدیرعامل توانیر - نیز در 
خصوص برنامه مدیریت مصرف شهرک های صنعتی به ایسنا گفت: به منظور مدیریت بار تدابیری را 
برای میزان مصرف برق شــهرک های صنعتی در نظر گرفته ایم که طبق آن این شهرک ها ۶ روز در 
هفته بدون محدودیت می توانند از برق اســتفاده کنند و تنها با جابه جایی یک جمعه با روز کاری 
فرایند کاری خود را پیش می برند.وی با بیان اینکه این موضوع تنها با هدف مدیریت مصرف صورت 
می گیرد و بخش صنایع نیز همکاری خوبی داشته اند، گفت: با تدابیری که سال گذشته نیز در همین 
راستا صورت گرفت نه تنها محدودیت جدی برای بخش صنعت اعمال نشد، بلکه شاهد افزایش تولید 

صنایع کشور نیز بودیم.

مدیرکل استاندارد استان تهران از صدور نخستین پروانه استاندارد اجباری خدمات پس از فروش خودرو در کشور خبر داد.به گزارش ایسنا، به نقل از استاندارد 
استان تهران، محمد حسین طاهری گفت: با اجرای اجباری استاندارد خدمات پس از فروش خودرو، نخستین پروانه استاندارد در این خصوص، توسط اداره کل 
استاندارد استان تهران صادر شد.وی گفت: استاندارد خدمات پس از فروش خودرو بر اساس استاندارد ملی ایران به شماره ۱۹۱۱۷ از تاریخ ۱۳ آبان ۱۴۰۲ اجباری 
شد و مطابق ماده ۱۵ قانون تقویت و توسعه نظام استاندارد، هر گاه اجرای استاندارد کالا یا خدماتی مشمول مقررات استاندارد اجباری باشد، تولید، توزیع، تمرکز 
و عرضه آن کالا و یا خدمت بدون مجوز استاندارد ممنوع است و با متخلف مطابق ماده ۴۰ قانون مذکور برخورد می شود.طاهری اضافه کرد: با تصویب شورای 
عالی استاندارد، در راستای حصول اطمینان از کیفیت خدمات ارائه شده، تعیین حداقل سطح کمی وکیفی خدمات عرضه شده توسط نمایندگی های مجاز عرضه 
کنندگان خودرو و همچنین حمایت از حقوق مصرف کنندگان و جلب رضایت مشتریان، این استاندارد مشمول مقررات استاندارد اجباری شد.مدیرکل استنادراد 
استان تهران با اشاره به فعالیت بیش از ۵۰ شرکت عرضه و ارائه کننده خدمات پس از فروش خودرو در استان تهران، گفت: براساس مصوبات شورای عالی استاندارد، این شرکت ها باید برای دریافت پروانه کاربرد 

نشان استاندارد اجباری برای خدمات خود از طریق ثبت درخواست و مراجعه به اداره کل استاندارد استان تهران اقدام کنند.

رئیس کل گمرک جمهوری اســلامی ایران اعلام کرد: جاماندگان ثبت موبایل و ریجســتری از امروز می توانند گوشی های خود 
را ثبــت نهایی کنند.به گزارش ایســنا، محمد رضوانی فر - معاون وزیر امور اقتصــادی و دارایی - در یک برنامه تلویزیونی از آغاز 
دستورالعمل جدید طرح جاماندگان ریجستری تلفن همراه خبر داد و گفت: بر اساس مجوزی که از ستاد مبارزه با قاچاق کالا و 
ارز گرفته شده است، این امکان فراهم شد که جاماندگان و کسانی که نتوانسته اند فرایند ثبت تلفن همراه خود را در روش واردات 
مســافری نهایی کنند، می توانند از امروز )۲۰ خرداد ماه( فرایند ثبت تلفن همراه خود را براساس دستورالعمل ابلاغ شده، نهایی 
کنند.به گفته رئیس کل گمرک، متقاضیان می توانند از طریق نزدیک ترین گمرک اجرایی یا مبدأیی که به کشور وارد شده اند، 

فرایند ثبت تلفن همراه خود را نهایی کنند.

رئیس کل گمرک خبر دادصدور نخستین پروانه استاندارد اجباری خدمات پس از فروش خودرو

امکان فعال سازی گوشی های جامانده در طرح 
ریجستری از امروز

مهم تریــن انتظارات در حوزه اقتصاد دیجیتال از دولت آینده
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اکنــون گروهی از محققان با همکاری افســانه ربیعی محقق 
ایرانی متوجه شده اند روشی نوین فوم های فلزی کامپوزیت را 
بدون از بین بردن ویژگی های این مواد، بهم جوش می دهد.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از نیواطلس، فوم های فلزی 
کامپوزیت)CMF( مواد جالبی هستند که مزایای زیادی نسبت 
بــه فلزات جامد معمول دارند. هرچنــد جوش دادن CMF ها 
چالــش هایی دربر دارد. اکنون گروهی از محققان با همکاری 
افسانه ربیعی محقق ایرانی دانشگاه ایالتی کارولینای شمالی راه 
حلی برای این مشکل یافته اند.به طور معمول CMFها شامل 
کره هایی توخالی هستند که از یک نوع فلز ساخته می شوند 
و شبکه ای جامد از همان فلز یا یک فلز دیگر داخل آنها قرار 
داد. آنها به نوعی شــبیه یک شکلات مغز دار هستند.یکی از 
بزرگترین جذابیت های این مواد آن است که سبکتر از فلزات 
جامد معمولی هستند و همزمان قدرتی مشابه آنها دارند. طی 
ســال های اخیر از آنها برای مسدودسازی اشعه ها و عایق در 
مقابل حرارت ها بالا استفاده شده است. اما متاسفانه هنگامیکه 
قطعــات جداگانه CMF با اســتفاده از روش های معمول بهم 
جوش داده می شــوند، هنگامیکه به نقطه جوش می رسند، 
ویژگی های مطلوب خود را از دســت مــی دهند.ربیعی که 
پروفسور مهندســی مکانیک و هوافضا در دانشگاه کارولینای 
شمالی است، در این باره می گوید: روش های معمول جوش 
دادن از یک فیلر برای متصل کردن دو تکه فلز اســتفاده می 
کند. این امر چالش برانگیز است زیرا فلزی که برای چسباندن 
دو قطعه CMF به کار می رود، جامد اســت و بنابراین ویژگی 
های مورد نظر دو قطعــه CMF را ندارد.علاوه بر آن در روش 
جوش دادن که از حرارت مســتقیم بــرای ذوب کردن فلزات 
اســتفاده می شود، تا حدی تخلخل موجود در CMF را از بین 
می برد و پر می کند.ربیعی و همکارانش در جستجو برای یک 
روش جایگزین یک روش کمتر اســتفاده شده را به نام جوش 
القایی بررســی کردند. در ظاهر این روش از جریان الکتریکی 
فرکانس رادیویی برای انرژی بخشیدن به یک سیم پیچ القایی 
اســتفاده می کند و یک میــدان الکترومغناطیس با فرکانس 
بالا به وجود می آورد که ســبب می شــود فلزات خاصی داغ 
شوند و به نقطه جوش برســند.آزمایش ها نشان داد تخلخل
CMF به ســود روش جوش القایی کار می کند. نخست آنکه 
میدان الکترومغناطیسی توانست به عمق ماده نفوذ کند زیرا 
ماده جامد کمتری وجود داشــت. علاوه بر آن فضاهای خالی 
در CMF از گســترش گرما به محل جوش جلوگیری کردند 
و بنابراین ماده فقط در نقطه اتصال ذوب شــد.ربیعی در این 
باره می گوید: این گامی مهم است زیرا ویژگی های CMF ها، 
موارد کاربرد آنها را به میزان قابل توجهی افزایش می دهد. اما 
اهمیت زیادی دارد که ابزارهای جوشــی در اختیار داشت که 
اجزای CMF بدون از بین بردن ویژگی های آنها بهم بچسباند.

با ابداع روشی نوین؛

محقق ایرانی کارایی فوم های فلزی 
کامپوزیت را افزایش داد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

ره پرتقال!!
ٌ
ک

وولینگ ژنگتو، پیکاپ جدید جنرال موتورز، نصف قیمت فورد ماوریک!

فورد به تازگی پیکاپ کامپکت ماوریک را با قیمت زیر ۲۰ هزار دلار معرفی کرده و آن را ارزان ترین پیکاپ بازار ایالات متحده می داند. در 
آن سوی دنیا یعنی در چین اما وولینگ که برندی متعلق به جوینت ونچر سایک-جنرال موتورز-وولینگ است، به تازگی پیکاپ کامپکتی 
بنام ژنگتو )Zhengtu( را روانهٔ بازار کرده است که ماوریک در قیمت هرگز نمی تواند حریف آن شود زیرا ژنگتو تنها ۹ هزار دلار قیمت دارد. 
ژنگتو پیکاپ نسبتاً جمع وجوری است زیرا ۵,۱۰۵ میلی متر طول دارد که تقریباً هم اندازهٔ ماوریک است. این پیکاپ چینی در قسمت بار 
اما کاملًا بر همتای آمریکایی خود برتری دارد زیرا طول قسمت بار آن ۲ متر است درحالی که در ماوریک این قسمت تنها ۱.۳۷ متر طول 
دارد. علاوه بر این، ازآنجایی که اتاق بار ژنگتو روی چرخ ها قرار گرفته، برآمدگی گلگیرها در قسمت بار وجود ندارد که آن را کاربردی تر 

می کند. همچنین دیواره های قسمت بار هم باز می شوند که موجب سهولت در بارگیری و تخلیه می شود.

دستگیری چهار تماشاگر در ترکیه به خاطر حمله به داور
دادستانی ترکیه علیه کسانی که بعد از بازی داور را مورد ضرب و شتم قرار دادند، اتهاماتی را مطرح کرد.به گزارش ایسنا و به نقل 
از سایت rbc، وزیر دادگستری ترکیه اتهاماتی را علیه رئیس باشگاهی که به داور بازی حمله کرد طرح و از دستگیری او سخن 
گفت. اوموت ملر، داور مسابقه، بعد از بازی آنکاراگوجو و رایزر اسپور مورد ضرب و شتم قرار گرفت.ییلماز تونچ، وزیر دادگستری 
ترکیه، گفت که دفتر دادستانی چهار نفر را پس از ضرب و شتم داور متهم کرده است. او گفت این چهار نفر در حالی دستگیر 
شده اند که تحقیقات جداگانه ای درباره چند مظنون دیگر نیز در جریان است.مهمت بویوکسی، رئیس فدراسیون فوتبال ترکیه، در 
واکنش به این رخداد همه بازی های لیگ  را تا اطلاع ثانوی تعلیق و عنوان کرد باشگاه آنکاراگوچو، رئیس باشگاه، مسئولان باشگاه 

و همه کسانی که در حمله به داور مقصرند، با شدیدترین مجازات ها روبه رو خواهند شد.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب دروغ گویی روی مبل
ف رمــان دروغ گویی روی مبل اثر دیگــری از اروین 
د.یالوم است که اگر به موضوعات روان درمانی و فلسفه 
اگزیستانســیال علاقه داشته باشید، بعید است اسم او 
را نشــنیده و یا کتاب های او را مطالعه نکرده باشــید. 
یالوم علاوه براینکه یک درمانگر سرشــناس است، در 
زمینه داستان نویســی هم خودش را بــه عنوان یک 
اســتاد به تمام معنا به جهانیان معرفی کرده اســت. 
این رمان درباره ارتباط بین ســه روان درمانگر: سیمور 
تروتر، ارنســت لش و مارشال اشتریدر، با بیماران شان 
است. مرکز اصلی رمان ارنست لش است که در اولین 
کار انضباطی خود به بررســی رفتارهای سمیور تروتر 
با بیمارش می پردازد. مارشــال اشتریدر نیز سرپرست 
ارنست است. ســیمور تروتر هفتاد و یک ساله، بزرگ 
جامعه روان پزشکان و رئیس پیشین انجمن روان پزشکان آمریکا است که اعتقاد دارد درمانگر باید از 
همه توان خود برای بهبود حال بیمار استفاده کند و در مواجهه با هر بیمار از یک روش منحصربه فرد 
استفاده کند. بر اساس همین اصول شخصی که سیمور تروتر برای خود داشت، او با یکی از بیمارانش 
که چهل ســال از او جوان تر بود و شــرایط خاص و ویژه ای داشت رابطه ای خارج از اخلاق حرفه ای 
ایجاد کرد که در نهایت باعث شد ارنست لش به عنوان نماینده کمیته اخلاق به پرونده او رسیدگی 
کند. در واقع کتاب با بررسی پرونده سیمور تروتر آغاز می شود. بررسی پرونده سیمور بخش کوتاهی 
از این کتاب است اما تاثیری که سیمور بر ارنست لش می گذارد تا پایان کتاب همراه ارنست می ماند. 
در ادامه کتاب، روابط ارنست لش با بیمارانش روایت می شود. ارنست هم در کار خود اصول خاصی را 
دنبال می کند، اصولی که او را مجاب می کند با بیمارانش رابطه ای کاملا صادقانه و صریح داشته باشد 

که حتی در مواقعی باعث می شود او در برابر بیمارانش دست به خودافشایی بزند.

دنی ویلنوو
سال های فعالیت: ۱۹۹۰ تاکنون

فیلم های قابل توجه: سیکاریو )Sicario(، ورود )Arrival(، بلید 
)۲۰4۹ Blade Runner( ۲۰4۹ رانر

ثبات! این چیزی اســت که رســیدن به آن در یک حوزه ی 
فعالیت به اندازه ی کافی سخت است، اما از نظر یک شخص 
خلاق، شــاید غیر ممکن باشــد. البته مگر اینکه درباره ی 
دنیــس ویلنوو، رکــورددار طولانی ترین دوره ی شکســت 
ناپذیری در بیــن کارگردانان صحبت کنید.اگر می خواهید 
به این دلیل که نمی دانستید ویلنوو کیست بخشیده شوید، 
به ســال ۲۰۱۰ باز گردید. این فیلم ساز متولد کانادا فقط با 
درام عربی/ فرانسوی زبان خود توانسته بود توجه جدی این 
صنعت را به خود جلب کند. با این حال، او یکی از طرفداران 
سرسخت جیک جیلنهال بازیگر بود که اتفاقا فرصتی برای 
عضویت او در تیمش پیدا کرد. دنیس که به دلیل کار با جیلنهال تا حدی موفق به کسب پشتوانه شد، در 
ســال ۲۰۱۲ تولید سریال »دشــمن« )Enemy( را آغاز کرد، که داستان یک روان پریشی را درباره ی مردی 
روایت می کند که با همزاد خود روبه رو می شــود. »دشــمن« از نظر وزن و داستان بسیار بالاتر از کارهای 

دیگر او قرار گرفت.
گفته می شود بیش از چهار برابر بودجه ی »دشمن«، صرف »زندانیان« )Prisoners( ۲۰۱۳ با بازی جیلنهال 
و همچنین هیو جکمن ســتاره  شد. »زندانیان« با روایت داســتان یک پدر برای یافتن دختر ربوده شده ی 
خود و پلیس در حال تحقیق، یکی از هیجان انگیزترین فیلم های دهه ی گذشته و همچنین بهترین عملکرد 
شغلی از جکمن را به تصویر می کشد. ویلنوو می توانست به ساخت فیلم های با بودجه ی متوسط و فیلم کوتاه 
ادامــه دهــد. در عوض، او دیدگاهش را از این هم فراتر بــرد و کارگردانی دو فیلم متوالی دیگر را با نمایش 
درام »سیکاریو« ۲۰۱۵ که بیش از دو برابر هزینه داشت و »ورود« ۲۰۱۶ که یک علمی-تخیلی پیچیده ی 
فرازمینی بود بر عهده گرفت که باعث شد او اولین اسکار را برای بهترین کارگردانی دریافت کند. همچنین 

توانایی او را در اداره ی هزینه های کلان توسط منتقدان ثابت کرد.

فرهنگ

بــازی  اتاق فرار اولین بار در کشــور ژاپن و در ســال 
۲۰۰۷ وارد دنیای مهیجِ ســرگرمی شدند و تقریباً از 
ســال ۲۰۱۲ در اروپا گســترش پیدا کردند و از سال 
۹۵ با بازی نجات شهر در ایران متولد شد.خبرگزاری 
مهر؛ گروه فرهنگ و ادب _ زینب رازدشت: اگر خودتان 
تاکنون در بازی اتاق فرار شــرکت نکرده اید، اما حتماً 
نام آن را در بین بازی هــای مهیج و دلهره آور و البته 
 ESCAPE ROOM ترســناک شنیده اید. اســکیپ روم
یکــی از تفریحات فکری و هیجانی به شــمار می آید 
کــه ابتدا به صورت آنلاین انجام می شــد، اما آرام آرام 
نمونه های واقعــی آن نیز انجام گرفت.اســکیپ روم 
ESCAPE ROOM یکــی از تفریحات فکری و هیجانی 
به شمار می آید که ابتدا به صورت آنلاین انجام می شد، 
امــا به مــرور نمونه های واقعی آن نیــز انجام گرفت؛ 
به طوری کــه در میان جوانان و نوجوانانی که به دنبال 
گذراندن ساعاتی هیجانی هستند جای خود را باز کرده است. ویژگی این بازی آن است که شما 
می توانیــد علاوه بر گذراندن دقایقــی پر از لذت و هیجان، انجام یک کار تیمی و گروهی را نیز 

تجربه کنید. اتاق فرار چیست؟
اتاق فرار یک پدیده نســبتاً جدید است که در آن بازیکنان با استفاده از سرنخ ها، استراتژی ها و 
راهنمایی، مجموعه ای از معماها و چالش ها را حل می کنند تا به هدف خود برســند. بازیکنان 
برای این کار، با محدودیت زمانی مواجه هستند. در این بازی، بازیکنان در قالب یک شخصیت، 
ایفای نقش می کنند و با ســایر بازیکنان تعامل برقرار می کنند. بازیکنان اغلب در دنیایی غوطه 
ور می شــوند که برای اجرای مأموریت خود و فرار از اتاق، باید شــخصیت ها را به خوبی مجسم 
کنند اگر چه اتاق فرار یک پدیده ســرگرم کننده اســت. اما از آن به منظور تمرین و تیم سازی 
برای شرکت ها و گروه های حرفه ای دیگر نیز استفاده می شود. دلیل اصلی آن، تقویت ارتباط و 

اعتماد و همکاری است.

مطالعه ای درباره یک بازی رایج؛

اتاق فرار کی و کجا وارد ایران شد؟
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